
بار
اخ

http://irannewspaper.ir
editorial@irannewspaper.ir

   چهارشنبه 20 مهر 1401 
 سال بیست و هشتم
 شماره 8024

حســن صیدخانــی یکــی از کارگردانــان فیلــم 
»مســتطیل قرمــز« ضمن اشــاره بــه قدردانی 
رهبــر انقــاب از ســاخت ایــن فیلــم، از اهدای 
جایــزه بین المللــی خــود بــه ایشــان خبــر داد. 
بــه گــزارش مهــر، »مســتطیل قرمــز« عنــوان 
فیلمی ســینمایی به کارگردانی حسن و حسین 
تهیه کنندگــی مرحــوم علیرضــا  و  صیدخانــی 
بمبــاران  حادثــه  آن  در  کــه  اســت  ســجادپور 
زمیــن فوتبــال منطقه چــوار از اســتان ایام در 
ســال ۶۵ توســط جنگنده هــای عراقــی روایــت 
می شــود و رهبــر معظــم انقــاب در دیــدار بــا 
دســت اندرکاران دومیــن کنگــره ملی شــهدای 
ورزشــکار، مستقیماً به آن اشاره و از عوامل این 

فیلم قدردانی کردند. 
این فیلم که ســال ۹۵ مقابــل دوربین رفته بود 
توانســت مــدال بلوریــن و لوح زرین جشــنواره 
کنــد.  خــود  آن  از  را  ایتالیــا  میــان  ســینمایی 
حســن صیدخانی یکی از کارگردانان این فیلم 
ســینمایی که در دیدار رهبر انقاب هم حضور 
داشــت، در گفت و گــو بــا خبرنــگار مهــر درباره 
این دیدار گفت: برای خود ما بســیار ارزشــمند 
و جالــب بــود کــه حضرت آقــا نگاه ویــژه ای به 
فیلــم »مســتطیل قرمــز« داشــتند و اینگونه به 
آن اشــاره کردنــد. مــا هــم در همین دیــدار و با 
افتخــار مــدال بلوریــن و لــوح زرینــی را کــه در 
جشــنواره ایتالیــا برای این فیلــم دریافت کرده 
بودیــم خدمــت رهبر معظــم انقــاب تقدیم 
کردیم. شــکر خدا ایشــان هم این هدیه را از ما 
پذیرفتنــد و فیلــم را هم مورد تفقــد ویژه خود 
قرار دادند. او ادامه داد: حضرت آقا همواره به 
ســوژه هایی از این دست توجه خاص داشته اند 

و تأکیدشــان هــم بر ادامــه روند تولیــد اینگونه 
آثار بود که ان شــاءالله در آینده ســاخته شــود و 

بیشتر هم مورد توجه قرار بگیرد.
ë رضایت از تماشای واقعیت

این کارگردان درباره شرایط نامناسب اکران 
عمومی فیلم »مســتطیل قرمز« در اســفندماه 
ســال ۱۴۰۰ به رغم تأکید قبلــی رهبر انقاب بر 
لــزوم انعکاس حداکثــری حادثه روایت شــده 
در ایــن فیلــم، گفــت: واقعیت این اســت که تا 
به امروز، در هر ســالنی که مردم برای تماشای 
فیلــم وارد شــده اند، از آن اســتقبال کرده انــد. 
آنچه ما از بازخوردهای مردمی شــاهد هستیم 
اینگونه است که مشکل اصلی ما دعوت مردم 
تــا دم در ســینما بــوده و هــر آن کســی کــه بــه 
تماشــای فیلم نشسته شکر خدا رضایت کامل 

داشته است. 
مختلــف  شــهرهای  در  را  بازخوردهــا  ایــن 
مانند مشــهد و اصفهان هم حیــن اکران فیلم 
شــاهد بودیم و هر جا که فیلــم را همراه مردم 
دیده ایم، از آن راضی بوده اند. اساساً این سوژه 
مــورد توجه قــرار می گیــرد که چگونه می شــود 
چنیــن حادثــه ای در کشــور مــا رخ داده باشــد. 
او در بخــش دیگــری از صحبت هــای خــود بــه 
ایــن موضوع اشــاره می کند که »مقــام معظم 
رهبری در دیداری که با دســت اندرکاران کنگره 
بزرگداشــت شــهدای ایــام در چنــد مــاه اخیر 
داشــتند هم روی این موضــوع تأکید کردند که 
تک تــک مــردم ایــران باید بــا این اتفاق آشــنا 
شــوند. حضــرت آقا به صــورت مؤکــد روی این 
موضوع تأکید دارند. ما هم به عنوان سازندگان 
ایــن فیلــم توقــع ویــژه ای بــرای حمایت هــای 

مــادی نداریــم، ما برای روایت ایــن واقعه یک 
فیلم ســینمایی ســاخته ایم کــه معتقدیم باید 
شــرایطی مهیا شود تا همه مردم ایران بتوانند 
به تماشــای آن بنشینند. ما تا به امروز از منظر 
ارتباط با مردم هیچ مشــکلی نداشته ایم اما از 
طرف مســئولان فرهنگی با این مشــکل مواجه 
هســتیم کــه حمایتــی از اکــران فیلــم صــورت 

نمی گیرد.«
ë ظلم در زمین فوتبال

مــا  اخیــر  چندمــاه  در  گفــت:  صیدخانــی 
فیلــم  اکــران  بــرای  را  ســفرهایی  خودمــان 
برنامه ریــزی کرده ایــم و بــه مناطق کردنشــین 
رفته ایــم تا فیلم را در مناطقی که فاقد ســینما 
هســتند هم به نمایش بگذاریم. این کار را هم 
با هزینه شــخصی خــود انجام داده ایم. اســناد 
مربــوط بــه بازخوردهــای مثبــت مخاطبان در 
ایــن مناطق را هم در اختیار داریم. این حرکت 
را خودمــان برنامه ریزی کرده ایــم، بدون آنکه 
از جایی حمایت شــده باشــیم. تنها هدف مان 
هــم این اســت که ایــن حادثه تاریخــی را برای 
مخاطــب خــود تبییــن کنیــم. نــه فقــط بــرای 

مخاطــب داخلــی کــه این موضــوع بایــد برای 
مخاطــب جهانــی هــم تبیین شــود. ایــن ظلم 
بزرگی اســت که در یک زمین فوتبال در حق ما 

رقم خورده است. 
دیــدار  در  آقــا  حضــرت  داد:  ادامــه  او 
دســت اندرکاران دومیــن کنگــره ملی شــهدای 
ورزشــکار، بــار دیگــر بــر لــزوم حمایــت از ایــن 
فیلــم تأکید کردنــد. آنچه تا به امروز از دســت 
فیلــم  نمایــش  بــرای  اســت،  برمی آمــده  مــا 
انجام داده ایم. روســتا به روســتا و شهر به شهر 
فیلــم خود را می بریم تا مردم به تماشــای آن 
بنشــینند. هیــچ مرجعی هــم برای پشــتیبانی 
پای کار ما نیامده است. این کارگردان در ادامه 
گفــت: حتــی در مذاکره بــا مســئولان تلویزیون 
هــم بــرای پخــش ایــن فیلم بــه توافــق نهایی 
نرســیده ایم. هــر چند خود آقــای جبلی در این 
زمینــه بــرای حمایــت وعده هایــی داده بودند 
امــا تا این لحظه هنوز شــاهد حمایتی از ســوی 
ســازمان صداوســیما نبوده ایــم. همــه دغدغه 
مــا این اســت که ایــن فیلم به درســتی معرفی 
و دیده شــود. اینگونه نیســت که به دنبال ســود 

مالــی باشــیم. ما بــرای این فیلم خانــه خود را 
هــم فروخته ایــم و تنهــا تاش مــان این اســت 
کــه مخاطبــان بیشــتری ایــن فیلــم را ببیننــد. 
صیدخانی در پایان درباره ماقات شخصی ای 
انقــاب  کــه در حاشــیه دیــدار رهبــر معظــم 
دســت اندرکاران دومیــن کنگــره ملی شــهدای 
ورزشــکار بــا ایشــان داشــتند هم گفــت: بعد از 
پایان مراســم رســمی ایشــان پذیرفتند که ما از 
نزدیک خدمت شــان برســیم و دیداری داشته 
باشــیم. در ایــن دیــدار چفیــه ایشــان را هم به 
تبــرک گرفتیم که بافاصلــه آن را در یک قاب 
شکیل قرار داده و به موزه شهدای ورزش کشور 
تقدیــم کردیم. حضرت آقا در دیدار شــخصی 
هــم بار دیگــر از فیلــم تمجیــد و تأکیــد کردند 
کــه کارهــای اینگونه را بــرای تبیین این دســت 
موضوعــات تاریخــی ادامــه دهیــم. در همیــن 
راســتا هم فیلمنامــه ای در دســت داریم که به 
محض نهایی شــدن و دریافت پروانه ساخت، 
اخبــار مرتبــط بــا آن را رســانه ای خواهیم کرد. 
امیدواریــم همین امســال بتوانیــم این فیلم را 

به مرحله تولید برسانیم.

قدردانی رهبر انقلاب از سازندگان فیلم »مستطیل قرمز«:

تک تک مردم ایران باید با این اتفاق آشنا شوند
 پیام وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

به مناسبت ویژه برنامه مهر سینمای ایران

سینما به منزله جام جهان بین
وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی به مناسبت ویژه برنامه مهر سینمای ایران 
پیامی صادر کرد. در بخشــی از این پیام آمده اســت: سینما به منزلۀ آن 
»جام جهان بینی« اســت که با شــفافیت و صراحــت، حقایق معنوی و 
ارزش هــای والای الهــی و انســانی را می توانــد در پیــش تماشــاگران به 
منصه ظهور بنشــاند.  ســینما به دلیــل جاذبه پرتــوان و پرقدرت، آحاد 
مــردم و طبقات مختلف اجتماعی را مجــذوب مضامین عمیق ملی و 
دینــی بر پرده نقره ای خود می  کنــد. ارتباطات نوین می  تواند به آگاهی، 
پیونــد و همدلی هــای فرهنگــی و دســتاوردهای معنــوی منجــر شــود و 
ســینما ایــن فرصت را برای مــا مهیا می کند کــه آثار ارزشــمند، حقایق 
و ارزش  هــای خــود را بــه جهانیان معرفــی نماییم. صنعــت تصویر در 
همــاوردی تصویرها می  توانــد گفتمان انقاب اســامی و هویت ملی و 

دینی مردم ایران را به زبان هنر جلوه گر نماید. 
امروز ســینماگران متعهد ما با توجه به پیشــینۀ غنی فرهنگی کشور 
جایــگاه ارزنــده خــود را در نقــش  آفرینــی در میانــه ایــن میــدان خطیر 
بازیافته انــد. بی  تردیــد حضــور و ورود جوانان خــاق و باانگیــزه به این 
عرصه، تأثیرگذاری آن را ســرعت بخشــیده و موجب شــتاب بیشــتر آن 
خواهد شــد.  خوشبختانه ســینمای ایران پس از انقاب اسامی حیات 
تازه ای را تجربه کرده و با تکیه بر سخت  کوشی و خاقیت های هنرمندان 
بــا ذوق خــود در عرصه هــا و تجلی گاه  هــای جهانــی افق های تــازه ای را 
تجربــه کرده و افتخارات امیدبخشــی را از آن خود ســاخته اســت.  ویژه  
برنامه مهر سینمای ایران فرصت مناسبی است تا استعدادهای جوان 
در سراســر کشور شناســایی و مورد حمایت دســتگاه فرهنگی کشور قرار 
گیرنــد. اهمیت موضوع عدالت فرهنگی در دولت انقابی و مردمی بر 
کسی پوشیده نیســت و »مهر سینما« در این میان مجالی برای عدالت  
گســتری فراهــم آورده تا با توزیــع فرصت  ها نزد جوانان و پیشکســوتان 
کمتر شــناخته  شده، نقش خود را در بازآفرینی فرهنگ ایرانی ـ اسامی 
بهتــر از پیش ایفا کند.  این مهم جز با تاش و فعالیت جهادی، فراگیر 

و انقابی میسر نخواهد شد. 
از خداوند متعال برای تمامی دست  اندرکاران، مدیران و هنرمندان 
گرامــی کــه ســرمایه های اصلی کشــور عزیز ما، ایران اســامی هســتند، 
موفقیــت و بهــروزی خواســتارم. در پایــان از ســازمان امــور ســینمایی 
و ســمعی ـ بصــری بــه پــاس تاش های بــی  وقفه خــود بــرای تعالی و 
رونق  بخشــیدن به ســینما و توجه ویژه به هنرمندان شریف و محجوب 
اســتان ها از رهگذر برگزاری این رویداد مهم سپاسگزارم و همگان را به 

پاسداشت حرمت و منزلت این هنر دعوت می  کنم. « 
گفتنی اســت، برنامه مهر ســینمای ایران توســط ســازمان سینمایی 
کشــور با همکاری ادارات کل وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی استان ها 
در مناطق مختلف کشــور با اهداف تحقق اســتمرار شادابی و پویایی در 
محیط روانی ســینمایی کشــور و توجه خاص به مقوله عدالت فرهنگی 
و هنری دردولت ســیزدهم در راســتای تکریم ســینماگران پیشکسوت، 
فعالان ســینمایی ایــران در رشــته های مختلف و هنرمنــدان ایثارگر در 

حال برگزاری است.

سریال امنیتی »ضد« در روزهای پایانی
ســریال امنیتی »ضــد« که با 
نــام »دیگران« هم شــناخته 
می شــود ایــن ایــام، آخریــن 
روزهــای تصویربــرداری را به 
کارگردانــی ابراهیم شــیبانی 
ســپری می کنــد و گــروه برای 

ضبط برخی از ســکانس ها به ترکیه رفته اســت. گروه هم اکنون در شــهر 
اســتانبول بخش هایی از این ســریال را ضبط می کند و قرار اســت تا آخر 
این هفته به ایران بازگردد. این ســریال قرار است در ۳۰ قسمت به تولید 
و تدویــن برســد و ســیما فیلم با آماده شــدن آن را برای پخــش از یکی از 
شــبکه های ســیما در کنداکتور قرار خواهــد داد که احتمالاً بــه پایان پاییز 
خواهد رسید. این سریال فضایی جاسوسی دارد  که در بستر قصه خود به 
جریان نفوذ نیز می پردازد. بهاره کیان افشار، حسام منظور، اکبر زنجانپور، 
سعید چنگیزیان، مرتضی علی آبادی، آرش ظلی پور، مرتضی اسماعیل 
کاشــی و یــک بازیگــر زن از کشــور ترکیه گــروه بازیگــران اصلی ســریال را 
تشــکیل می دهند. همچنین محمدعلی نجفی، شــهره سلطانی، نفیسه 
زارع، ماهان رضایی، علی غابشی و محمدرضا هاتفی سایر بازیگران این 

سریال هستند. تهیه کنندگی این سریال را علیرضا جالی برعهده دارد .

کنت برانا، هرکول پوآرو می شود
یک بار دیگر فیلمی از هرکول 
پوآرو با بازی کنت برانا راهی 
می شــود.  نقره ای  پرده هــای 
استودیوی قرن بیستم اعام 
کرد کنت برانا برای ســومین 
بار به سراغ فیلمی با اقتباس 
از یکــی از داســتان های آگاتــا 

کریستی می رود. این فیلم با عنوان »تسخیر شده در ونیز« ساخته می شود 
و تینــا فی، جیمی دورنان و میشــل یــو از دیگر بازیگــران آن خواهند بود. 
بــه گزارش ورایتی در این فیلم عاوه بر کارگردانی، بار دیگر کنت برانا در 
نقش هرکول پوآرو ظاهر می شود. کایل آلن، کامیل اتین، جود هیل، علی 
خان و اما لایرد نیز دیگر گروه بازیگران فیلم را تشکیل می دهند. داستان 
فیلــم در ونیــز پس از جنگ جهانی دوم رخ می دهد و معمایی دیگر را با 
حضور کارآگاه مشهور داستانی تصویر می کند. در این فیلم پوآرو که اکنون 
بازنشســته شده و در تبعیدی خودخواسته زندگی می کند، با اکراه در یک 
میهمانــی در قصری جن زده حضور می یابــد و قتل یکی از میهمانان بار 
دیگر موجب می شود تا وی دست به کار شود و گره گشایی کند. گروهی که 
در کار ساخته شدن دو فیلم قبلی یعنی »قتل در قطار سریع السیر شرق« 
در سال ۲۰۱۷ و »مرگ روی نیل« ۲۰۲۲ بودند، در سومین فیلم نیز با برانا 
همکاری می کنند که به معنی حضور مایکل گرین برای نوشتن فیلمنامه 

و جودی هافلند برای تهیه کنندگی است. 

 »رضا« به صحنه مولوی رفت
مدیــر  حریــری  امیرحســین 
دربــاره  مولــوی  تئاتــر  مرکــز 
ایــن  اجراهــای  وضعیــت 
بــه  توجــه  بــا  مجموعــه 
تعطیلی های رخ داده اخیر در 
عرصه تئاتر، به خبرنگار مهر 
گفت: مــا اجراهای مرکز تئاتر 

مولوی را از سر گرفته ایم و این روزها هم مجموعه میزبان نمایش »رضا« 
به کارگردانی امیرحسین آقایی است که ساعت ۱۸:۳۰ روی صحنه می رود. 
او تأکید کرد: این نمایش دانشگاهی با نگاهی خاقانه داستان هایی را که در 
یک هتل در شــهر مشهد شــکل می گیرد روایت می کند. طی اجراهایی که 
نمایش »رضا« داشته، بازخوردهای خوبی از سوی مخاطبان شکل گرفته 
است. امیدوارم شرایط به گونه ای شکل بگیرد که مخاطبان و دانشگاهیان 

بیشتری به تماشای این اثر بنشینند. 

گروه فرهنگی: در مراسم رونمایی از نسخه خطی 
نفیــس و هنــری قدیمــی دیــوان حافــظ متعلــق 
به ســه قرن گذشــته، ضمــن بررســی ویژگی های 
برجسته این نسخه، حسن انوری از حافظ گفت و 
درباره اینکه چرا تناقض در دیوان این شــاعر زیاد 
اســت، توضیحاتی ارائــه داد. در آغــاز این برنامه 
کتابخانــه ملــی، در  عصمــت مؤمنــی، معــاون 
سخنانی کوتاه به گرامیداشت روز حافظ )۲۰مهر( 
پرداخت و برای برگزاری این رویداد قدردانی کرد 
و سپس حســن انوری، عضو پیوسته فرهنگستان 
زبان و ادب فارسی، پشت تریبون رفت و از حافظ 
ســخن گفت: حافظ خود دیوانش را جمع نکرده 
است. دوستی به نام محمد گلندام، پس از مرگ 
حافــظ دیــوان او را جمع کرده و مقدمــه ای بر آن 
نوشته است. در اینکه شخصیت گلندام در تاریخ 
بوده یا نه، تردید بوده اســت. عامه قزوینی گفته 
این اســم می تواند مســتعار باشــد و اصــاً چنین 
شخصیتی  در تاریخ وجود نداشته باشد، اما پس 
از مــرگ عامــه قزوینــی، چند قصیــده از گلندام 
منتشــر شــده که نشــان می دهد او وجود داشته و 
دوســت حافظ بــوده اســت. او در ادامــه و با بیان 
اینکــه حافظ توانســته بهتریــن کلمــات را از زبان 

فارســی بیرون بکشــد، اظهــار کرد: قصــد حافظ، 
گفتــن کام بــه زیباترین صورت اســت. در دیوان 
حافــظ تناقــض زیاد اســت، چــون نمی خواســته 
یک فکر را به مردم تلقین کند، بلکه می خواســته 
زیباتریــن کام را منتقل کند. انــوری افزود: عصر 
حافــظ، عصــر اشــعریت و اعتــزال بــود، چنانکه 
بعضــی گفته اند حافــظ اشــعری و بعضی دیگر 
گفته اند معتزله بوده اســت کــه در مورد هر دو در 

دیوان سند هست.
 

ë تناقض در دیوان حافظ زیاد است
او ســپس به بیــان دیگر تناقض هــای دیوان 
می گوینــد  برخــی  گفــت:  و  پرداخــت  حافــظ 
حافــظ جبری اســت، اما حافظ نــه جبری بوده 
و نــه معتقد به اختیار.  انــوری همچنین درباره 
عارف بودن یا نبودن حافظ توضیح داد: حافظ 
نمی توانســت عارف باشــد چــون با پادشــاهان 
در ارتبــاط بــود و در مراســم بــزم آنان شــرکت 
می کرد، پس نمی توانســت عارف باشــد. دیگر 
اینکــه نهایــت عرفــان بــه فنــا فی الله می رســد 
اما حافظ این را که انســان بتوانــد به فنا فی الله 
برســد، محــال می داند؛ رســیدن بــه ذات الهی 

همان طــور  می دانــد.  محــال  انســان  بــرای  را 
کــه می دانیــم، نمی تــوان گفــت حافــظ از نظر 
فکــری، مثل یک فیلســوف، فکر ســامان مندی 
دارد. هــر چه گفتــه، ضد آن را هم گفته اســت. 
ایــن عضو فرهنگســتان زبان ادامــه داد: حافظ 
۲۵۰ بــار واژه »عشــق« را بــه کار بــرده اســت. 
ناب تریــن فکــر حافظ، عشــق اســت، امــا چند 
نــوع عشــق در شــعرهای او وجــود دارد؛ برخی 
از آنهــا معشــوق دارنــد - برخــی عشــق الهی و 
برخی عشــق زمینی اســت- اما برخی معشوق 
مشــخصی ندارند. انــوری در عین حــال درباره 
اینکه حافظ چه پیامی بــرای امروز دارد، گفت: 
حافظ، پرورده قرن هشــتم اســت، پرورده قرن 
هشــتم نمی توانــد برای قــرن ۱۵ راه حل نشــان 
دهد. مــا امروز با مســائلی درگیریم که به ذهن 
حافظ ابداً نمی رسید. امروز می گوییم باید عقل 
جمعــی را ماک زندگی قرار دهیم، درحالی که 
حافظ می گوید باید عشــق را مــاک قرار داد. با 
این همه، می توان از حافظ یا ســعدی نشــاطی 
را بیرون کشــید تا امروز هم کارایی داشته باشد. 
مثل همین عشق که می توان آن را امروزی کرد 
و به کار برد. حافظ از جمله کســانی است که به 

قدرت انســان اعتقاد دارد؛ یعنی وجودی  است 
که می تواند خود را به وجود برتر تبدیل کند.

 
ë نسخه ای کمیاب از حافظ

رکنــی،  نوشــاد  مراســم،  ایــن  ادامــه  در 
نسخه شــناس عضو کمیته کتابخانه ملی، درباره 
خصوصیــات نســخه یادشــده گفــت: زمانــی کــه 
این نســخه به کمیته کتابخانه ملــی آمد، با اینکه 
نســخه های نفیــس متعــددی بــرای خریــداری 
می آیــد، هیجان عجیبی داشــتیم.  او جلد نفیس 
ایــن نســخه را از جملــه ویژگی های برجســته آن 

دانســت و بیــان کــرد: این نســخه برای مــا خیلی 
دلنشــین بــود. تنوعــی کــه در اســتفاده از گل هــا 
داشــت، مورد توجــه قرار گرفــت. همچنین کاغذ 
آن، ترمــه هندی اســت و معمولاً نســخه هایی که 
از ترمه هندی هســتند، آسیب دیده اند اما در این 
نسخه هیچ صدمه  ای نمی دیدیم که نشان دهنده 
درســت نگه داشــتن آن بــود. رکنــی در عین حال 
گفت در ایران کمتر نسخه ای با این کیفیت داریم. 
در پایــان، ایــن نســخه از دیــوان حافظ بــا حضور 
افــرادی چون حســن انــوری و برخی از مشــاوران 

رئیس کتابخانه ملی، رونمایی شد.

در مراسم رونمایی از نسخه خطی نفیس و هنری قدیمی دیوان حافظ مطرح شد

حافظ بهترین کلمات را از زبان فارسی بیرون کشیده است

رئیــس رســانه ملــی عــزم بدنه 
ادامــه  بــرای  ســازمان صداوســیما 
مســیر تحقق برنامه تحول را جدی 
خوانــد و بر ناکارآمدی شــیطنت ها 
کــرد.  تأکیــد  شایعه ســازی ها  و 
پیمــان جبلــی که صبــح دیــروز در 
دومیــن نشســت افق تحول ســخن 
می گفــت، وجــود وفــاق و همدلــی 
میــان اصحــاب رســانه ملــی بــرای 
ایجاد و اســتمرار تحــول را به عنوان 
واقعیت و ارزش برشمرد و تصریح 
کرد: به لطــف خداوند منان، اهالی 
رســانه ملــی همــراه و همصــدا در 
مســیر تحــول قــدم بــر می دارنــد و 
می گذارنــد.  ســر  پشــت  را  موانــع 
جلــو  بــه  رو  مــا  حرکــت  افــزود:  او 
و  فــراوان  پیشــرفت های  و  اســت 
دســتاوردهای کانــی محقق شــده 
است. پیشــرفت ها و دستاوردهایی 
کــه ریل گــذاری تحــولات بزرگتــر و 
بســتر برکات و ثمرات درخشــان تر 
رئیــس  شــد.  خواهــد  موجــب  را 
بخــش  در  صداوســیما  ســازمان 

بــا  کــه  نشســت  ایــن  از  دیگــری 
حضــور خانــواده معظــم شــهدا و 
نویســندگان حوزه ادبیات شــفاهی 
مقاومــت، همچنیــن معاونین او و 
دیگر مدیران ســازمان صداوســیما 
برگزار شــد، با تأکید بــر اینکه وجود 
موانــع و چالش های پیــدا و پنهان، 
هیچــگاه حرکــت تحولــی ســازمان 
گفــت:  کــرد،  نخواهــد  متوقــف  را 
مــا بــه وجــود موانــع آگاه بودیــم و 
ســند تحول ســازمان صداوسیما با 
اشــراف بــر موانــع پیش بینی پذیــر 
طراحی شــده اســت. او ادامــه داد: 
از  برخــی  کــه  بودیــم  هــم  واقــف 
اراده هــا، دوســتدار و خواهان تحول 
تریبــون نظــام جمهــوری اســامی 
نیســتند؛ امــا ایــن اراده هــا هیچ گاه 
قادر نیســتند مــا را از راهی که بدان 
قدم گذاشته ایم، مأیوس و منحرف 
ســازند. از این رو، مســیر تحــول را با 

قدرت می پیماییم. 
یکــی  را  شایعه ســازی  جبلــی 
توصیــف  شــیطنت  نمودهــای  از 

و  شــایعه پراکنی  گفــت:  و  کــرد 
همیــن  تــا  کــه  حاشیه ســازی هایی 
روزهای قبل  نیز شــاهد آن بودیم، 
اگرچه به نوعی مانع و مانع تراشــی 
برابــر  در  امــا  می شــود،  قلمــداد 
آگاهــی و عزم تحول خــواه اصحاب 
رســانه ملی، کارکرد مؤثــری ندارد.

علیرضا خدابخشی معاون سیاسی 
صداوسیما هم طی سخنانی تأکید 
کرد که دغدغه معاونت سیاسی در 
دوران جدیــد این ســازمان، حرکت 
ســندمحورانه اســت. خدابخشی با 
بیان اینکه ســال ها بود که معاونت 
سیاســی در تهیــه و تنظیم و پخش 
بــه  ســندمحوری  از  خبــر،  نشــر  و 
دورافتــاده بــود، اظهــار کــرد: ما در 
دوره تحولــی، ســندمحوری را مبنــا 
قرار داده ایــم. او افزود: آنچه اکنون 
سیاســی  معاونــت  بــرای  امــروز  و 
اهمیت و موضوعیــت ناگزیر دارد، 
ســندمحوری و نگاه و اتکا به اســناد 
بالادســتی نظام جمهوری اسامی 

است. 

پیمان جبلی رئیس سازمان صداوسیما:

برخلاف شایعات مسیر تحول ادامه دارد
آیکاوا کازوتوشی سفیر ژاپن در ایران:

همکاری های فرهنگی متنوعی میان تهران و توکیو وجود دارد
در  ژاپــن  ســفیر  کازوتوشــی  آیــکاوا 
از  ایرنــا  بــا  گفت وگویــی  طــی  ایــران، 
اشــتراک های فرهنگی دو کشــور سخن 
گفــت. در بخشــی از ایــن گفت و گــو او 
به بخشــی از این اشــتراکات اشــاره کرد 
و گفــت: فکــر می کنــم »فرهنــگ« کــه 
در گــذر زمــان شــکل گرفتــه، در ایجاد 
ژاپــن  مــردم  میــان  در  کاری  اخــاق 
بســیار مؤثــر بــوده اســت. ســفیر ژاپــن 
در ایــران در پاســخ بــه ایــن ســؤال کــه 
با توجــه بــه شــباهت های فرهنگی دو 
کشــور کــدام موضــوع را در ایرانی هــا و 
ژاپنی ها شــبیه تر می دانید، گفت: شما 
در فارســی بــه ایــن پدیــده »تعــارف« 
می گوییــد. ما نیــز همین نــوع فروتنی 
در برخورد با اطرافیان را داریم. ما هم 
روابــط فــردی را با ابــراز فروتنی همراه 
می کنیــم و فکــر می کنــم ایــن ویژگــی 
)میان دو فرهنگ ایران و ژاپن(، بســیار 
شبیه است. همچنین ایرانیان به خاطر 
میهمان نوازی، شهرت دارند. ژاپنی ها 
هم وقتــی یــک خارجی به کشورشــان 
می آید بــا میهمان نوازی بــا او برخورد 
)میــان  موضــوع،  دو  ایــن  می کننــد. 

ایرانیان و ژاپنی ها( بسیار شبیه است.
کازوتوشــی افــزود: همــه گونه های 
هنر، به ایجاد تکثر در زندگی روزمره ما 
کمک کرده است و استفاده از انواع هنر 
در زندگــی روزمــره ژاپنی هــا، در ایجاد 
شــخصیت ملی ما اثرگذار بوده است. 
مثــاً ما ســنت پذیرایی با چای ســبز را 
داریــم. برای ژاپنی ها مراســم پذیرایی 
با چــای، نوعی هنر اســت و ژاپنی ها از 
ایــن طریــق، بــه زیبایی هــای زندگی و 

طبیعت، ارج می نهنــد. بنابراین، هنر 
بــه ایجــاد شــخصیت مــا کمــک کرده 
است. کازوتوشــی درباره همکاری های 
مشــترک فرهنگــی اظهــار داشــت: ما 
نمایشگاه های مشترک نقاشی داریم و 
تولید مشترک سینمایی نیز داشته ایم. 
فیلم هــای  آخریــن  از  یکــی  مثــاً 
کیارســتمی، کارگــردان بــزرگ و فقیــد 
سینما، در ژاپن فیلم برداری شد و یک 
گروه سینمایی ژاپنی نیز با او همکاری 
کردنــد. ســفیر ژاپــن همچنیــن گفت: 
در آینده نیز امیدواریم افراد بیشــتری 
فرهنــگ  بــا  را  ایــران  جــوان  نســل  از 
ژاپنی، بویــژه با فرهنــگ مردمی ژاپن 
آشــنا کنیــم. »مانگا و انیمــه« از جمله 
هنرهــای مردمــی بســیار محبــوب در 
ژاپن معاصر هســتند کــه ما می توانیم 
معرفــی کنیــم. بنابراین،  امیــدوارم از 
طریــق نمایشــگاه و ابزارهــای دیگــر، 
دنیــای مانــگا و دنیــای انیمــه در ژاپن 
را بــه نســل جــوان ایــران بشناســانیم. 
او افــزود: همان طــور کــه می دانیــد در 

ســال های اخیــر، به دلیــل همه گیــری 
کرونا، بســیاری از ژاپنی ها نتوانسته اند 
ســفر کنند اما با توجه بــه اینکه به نظر 
می رســد به پایــان همه گیــری نزدیک 
شــده باشــیم،  امیدوارم کــه ژاپنی های 
بیشــتری بتواننــد به ایــران بیاینــد و از 
زیبایی های طبیعت و میراث فرهنگی 
ایران استفاده کنند. با بهبود وضعیت 
از  ژاپــن  دولــت  کوویــد،  همه گیــری 
مســافرت ژاپنی ها به خــارج و البته به 
اســتقبال می کنــد. کازوتوشــی  ایــران، 
همچنیــن درباره حضور تیم های ملی 
فوتبــال ایــران و ژاپــن در جام جهانــی 
آرزوی  تیــم  دو  هــر  بــرای  اولًا  گفــت: 
موفقیــت می کنیــم. خوشــبختانه مــا 
اگــر  و  هســتیم  مختلــف  گــروه  دو  در 
در بازی هــا بــا پیــروزی از زمیــن خارج 
شویم، در مرحله حذفی و یک چهارم 
برخــورد  یکدیگــر  بــه  هــم  نهایــی 
نخواهیم کــرد و تا مرحله نهایی پیش 
خواهیــم رفــت. بنابراین، بــرای هر دو 

تیم، آرزوی پیروزی می کنیم.


